
رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس گفت: فعال ســازی مرکز رشــد 
تخصصــی نفت، گاز و پتروشــیمی در منطقه ویــژه اقتصادی انرژی پارس 

اولویت این پارک است و به طور جدی دنبال می شود.
 رحمان دشتی در آیین تکریم و معارفه رئیس پارک علم و فناوری خلیج 
فارس )بوشهر( اظهار کرد: واحدهای فناور و دانش بنیان استان بوشهر برای 
ایجاد ارتباط پایدار با صنایع نفت گاز و پتروشــیمی به شدت به ایجاد مرکز 

رشد تخصصی در عسلویه نیازمند هستند.
وی با بیان اینکه اکنون شرکت هایی از پارک های دیگر استان ها در صنایع 
جنوب بوشهر فعال هستند، افزود: راه اندازی مرکز رشد انرژی در عسلویه تا 
سرانجام رسیدن پیگیری می شود تا زمینه ایجاد ارتباط شرکت های  مستقر 

در این استان با صنعت نفت فراهم شود.
رئیس پارک علم و فنــاوری خلیج فارس تصریح کرد: اکنون عرصه های 
زیســت بوم فناوری در استان بوشــهر وجود دارد اما زنجیره بین  آنها شکل 

نگرفته  است.
دشتی گفت: نبود شناخت کافی نسبت به گلوگاه ها و ناآگاهی شرکت ها 
و صنایع تولیدی از توانمندی و قابلیت های یکدیگر از عوامل ایجاد نشــدن 

این زنجیره است و زنده و احیای این زنجیره دنبال می شود.
وی عنوان کرد: هوش مصنوعی، کشاورزی خارج از فصل، شیلات، زیست 
فناوری و سلامت، انرژی، صنایع خلاق، فناوری دریا، گردشگری و حمل و نقل 
و تجارت از محورهایی است که باید برای نفوذ فناوری در آنها تلاش کرد.

رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس گفت: تبدیل پارک بوشهر به پارک 
ســطح یک کشور با آماده سازی زمین آماده سازی و واگذاری به شرکت های 

فناور دنبال می شود.
دشــتی افزود: هم اکنون همه شــاخص های لازم اخذ شده و در صورت 
تحویل ۱۰ قطعه زمین و ســاخت واحد از سوی پنج شرکت فناور، شرایط 
برای قرارگیری پارک علم و فناوری خلیج فارس در میان پارک های ســطح 

یک فراهم می شود.
وی اضافه کرد: تکمیل پروژه های عمرانی نیمه تمام از رویکردهای جدی 
پارک علم و فناوری است چرا که برخی از پارک ها بازار فروش و توان تولید 

دارند اما از فضای کافی محرومند.
دشتی اضافه کرد: تکمیل شهرک زیست فناوری دلوار در دستور کار قرار 

گرفته و استان بوشهر نیز حمایت های اولیه را از این پروژه داشته است.
رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس با اشاره به اهمیت مهارت آموزی 
دانش آجویان در فضای عملیاتی، اظهار کرد: افزایش اعتبارات دستار فناوری 
و گرنت در این دوره به طور جدی دنبال می شــود تا ســهم اســتان از این 

اعتبارات افزایش یابد.
وی گفت: دانشجویان می توانند در هنگم تحصیل در یکی از شرکت های 
دانش بنیان دستیار فناوری شوند تا تنها در فضای آموزش های تئوری باقی 

 نمانند.
دشتی با اشاره به نقش صندوق پژوهش و فناوری در کمک به شرکت های 
فناور، اذعان کرد: این صندوق هم اکنون در اســتان بوشــهر وضعیتی بسیار 
وخیمی و حالتی ورشکسته پیدا کرده است و احیای آن نتنها نیازمند تزریق 

مالی بلکه اصلاح مدیریت با کمک دانشگاه خلیج فارس است.
وی اضافــه کــرد: ایجــاد ســوله های جدیــد و فضاهــای پژوهشــی 
 نقــش حیاتــی در پیشــبرد اهــداف پــارک علــم و فنــاوری خلیــج

 فارس دارد چرا که حمایت از واحدهای مســتقر باید تا رسیدن به نقطه ای 
پایدار تداوم یابد.

رئیــس پارک علم و فناوری خلیج فارس اظهار کرد: این مســیر نیازمند 
حمایــت جدی مجموعه این اســتان و حمایت و پیگیــری ویژه مقام عالی 

استان را می طلبد.
دشتی بیان کرد: ایجاد زیرساخت های بازارسازی برای واحدهای فناور و 
دانش بنیان استان بوشهر ضروری است و به این منظور شبکه سازی پایدار و 

سالم در سطح کشور دنبال می شود.
وی با تاکید بر لزوم ایجاد مجمع خیرین فناوری در اســتان بوشــهر، از 
خیران نیک اندیش این استان دعوت کرد تا در ساخت سوله های، کارگاه ها 

و پارک های فناوری مشارکت کنند.
در پایان این آیین از تلاش های ابوالحسن رزمی نیا تقدیر و رحمان دشتی 

به عنوان رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس معرفی شد.
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اقتصاد انرژی 2

در مراسم افتتاح بیست و هفتمین نمایشگاه بین 
المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی در محل دایمی 
نمایشگاههای بین المللی تهران، با اشاره به نامگذاری 
امســال با عنوان »رشد تولید و مهار تورم« از سوی 
رهبر معظم انقلاب اسلامی اظهار داشت: نامگذاری 
سال جاری فرصتی بسیار مهم و اساسی برای صنعت 
نفت و گاز اســت تا رشد تولید و مهار تورم در سال 

۱۴۰2 سامان یابد.
وی با بیان اینکه راهبرد رشد تولید و مهار تورم، 
از طریــق مردمی کردن اقتصاد و فعال کردن بخش 
خصوصی مورد نظر است، ادامه داد: ایران از ظرفیت 
های بسیار بزرگی در بخش های نفت، معدن، اقتصاد 
دریــا و اقتصاد دیجیتال برخوردار اســت که باید از 
فرصت خوب تدوین برنامه هفتم برای شکوفا کردن 
این ظرفیت ها با مشارکت مردم و بخش خصوصی به 
خوبی استفاده کرد.مخبر تأکید کرد: نامگذاری شعار 
امســال علاوه بر طرح شــعار کیفی و توصیفی یک 
شعار اقتصادی کمی است که باید در اسفند ۱۴۰2 
دســتاوردهای دولت در مقایسه با زمان مشابه سال 

گذشته بررسی شده و به اهداف مورد نظر برسیم.
معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: برای رسیدن 
بــه این نقطه باید همه ظرفیت های کشــور به کار 
گرفته شود و بخش خصوصی با تمام توان به میدان 
آید و دولت نیز بســترهای لازم را ایجاد کند تا رشد 
8 درصدی و اهداف تولیدی دولت به نقطه مورد نظر 
برســد.وی با تأکید بر اینکه نیل به اهداف اقتصادی 
کشور تنها با سخن امکان پذیر نیست و باید در عمل 
مشکلات و موانع بخش خصوصی برداشته شود تصریح 
کرد: تاکنون ســاختار بخش های اقتصادی دولت به 
گونه ای بوده که جدا شدن از امکانات و ظرفیت های 
بزرگ کشور سخت بوده و در حوزه هایی نیز مقاومت 
هایی صورت می گیرد اما در دولت سیزدهم این اراده 
وجود دارد تا امکانات و ظرفیت های کشور در اختیار 

بخش خصوصی قرار گیرد.
مخبر همچنین اهمیت فعال شــدن دانشگاه ها 

و شــرکت های دانش بنیان را بــرای بهره گیری از 
ظرفیت های کشور خاطرنشان ساخت و افزود: علم 
و فنــاوری روز دنیا در دانشــگاه ها و نخبگان علمی 
کشور وجود دارد که در حوزه هایی فعال شده اما در 
حوزه هایی کشور دچار نیازهای اساسی است که در 
همین زمینه وضعیت بهره وری در پایین ترین وضع 

ممکن قرار دارد.
وی اظهار داشت: دانش، تکنولوژی و تجهیزات از 
لازمه های اساسی رشد بهره وری است که این مهم 
تنها با بکارگیری ظرفیت دانشگاهی و جوانان تحصیل 
کرده ممکن می شود و باید همکاری بخش خصوصی 
و دانشگاهیان در خدمت تحقق راهبرد شعار سال و 

رسیدن به نقطه مطلوب بهره وری قرار گیرد.
معــاون اول رئیس جمهور با یادآوری اینکه رهبر 
معظم انقلاب همواره در بهره گیری از ظرفیت های 
شرکت های دانش بنیان تأکید داشته اند، افزود: علت 
اصلی رشد شرکت های دانش بنیان سرمایه انسانی 
بوده و ایران از قوی ترین، مصمم ترین و باهوشترین 
ظرفیت های نیروی انسانی در جهان برخوردار است 
اما حداقل استفاده از چنین ظرفیتی صورت پذیرفته 
و تاکنون با ایجاد موانع، عدم اعتماد در ریسک پذیری 

و مشکلات بسیاری مواجه بوده اند.
مخبر یادآور شد: خوشبختانه در دولت سیزدهم 
برنامه ریزی مناسب برای ورود دانشگاه ها و شرکت 
های دانش بنیان در حوزه تجاری سازی و اقتصادی 

کردن دستاوردهای آنان انجام شده است.
وی خاطرنشان کرد: تحقق راهبرد سال جاری با 
تصمیم و عزم جدی بخش خصوصی انجام می شود 
و انتظار می رود نجات اقتصادی کشور توسط دولت 

و بخش خصوصی محقق شود.

رشد اقتصادی کشور در گرو فعال شدن بخش 
خصوصی است

معاون اول رئیس جمهور رشد اقتصادی کشور را در 
گرو فعال شدن بخش خصوصی و مشارکت شرکت 

های خارجــی در این حوزه دانســت و تأکید کرد: 
برگزاری چنین نمایشگاه هایی می تواند به آشنایی و 
همکاری شرکت های داخلی و خارجی در حوزه انرژی 
منجر شود تا با یک برنامه ریزی مشترک حرکت های 
جدید و همکاری های نوینی در این حوزه شکل گیرد.

وی تصریح کرد: در وزارت نفت دولت ســیزدهم 
۱۶۰ میلیارد دلار پروژه از طرح های بالادستی، پایین 
دستی و زنجیره ارزش در حوزه انرژی با برنامه جامع 
تجاری مشــخص شده که بخشی از آن آغاز شده اما 
بخش بزرگی از این طرح ها فرصتی مناســب برای 
همکاری شرکت های داخلی و خارجی ایجاد می کند.

مخبر افزود: دولت ســیزدهم کاملا آمادگی دارد 
با محوریت بخش خصوصی، تامین مالی و مشارکت 
شرکت های خارجی در پروژه های حوزه انرژی را به 

سرانجام برساند.
وی همچنین یادآور شــد: بخــش خصوصی در 
طول سالیان گذشته و تحریم های دشمنان به خوبی 
نشان داده که می تواند به راحتی تعاملات و مبادلات 
اقتصــادی و تجاری خود را با طرف های خارجی به 

نتیجه برساند.

لزوم سرمایه گذاری در حوزه گاز و مدیریت 
مصرف انرژی در کشور

معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به مشــکلات 
جدی کشــور در حوزه مصرف انرژی گفت: بخشی 
از این مشــکلات به عدم سرمایه گذاری مناسب در 
حوزه گاز باز می گردد اما بخش قابل توجهی از عدم 
مصرف بهینه در کشور به دلیل عدم مدیریت مصرف 
انرژی در کشور است تا جایی که کشور 85 میلیون 
نفری ایران معادل 8۰ درصد یک کشــور با جمعیت 
بالای یک میلیارد نفر به تامین و مصرف انرژی نیاز 
دارد که باید با کمک همه ارکان نظام و مشــارکت 
مردم، حوزه مصرف گاز و انرژی ساماندهی و تصمیم 
های مؤثری برای تحقق شــعار رشد هشت درصدی 

اقتصادی کشور اتخاذ شود.

 تولیــد مس کاتد از هیپ لیچینگ 
در مس سونگون خردادماه آغاز می شود

مدیرعامل مس سونگون ورزقان به تکمیل 
واحدهــای هیپ لیچینــگ در این مجتمع و 
انجام تست های لازم در آن اشاره کرد و گفت: 
تولید مــس کاتد از طریق هیپ لیچینگ که 
یکی از وعده های مهم رییس جمهور در سفر 
خرداد ماه ســال گذشته به آذربایجان شرقی 

بود سوم خردادماه سالجاری آغاز می شود.
 معبود عباس زاده روز یکشــنبه در جمع 
خبرنگارانی کــه از کارخانه هیپ لیچینگ ) 
انحــلال توده ای و اســتخراج با حلال ( این 
مجتمع بازدید کردند بــا بیان اینکه تاکنون 
هفــت تا ۱۰ درصد اکتشــاف در این منطقه 
تکمیل شده اســت، گفت: این معدن با پنج 
میلیارد مترمکعب ذخیره، بزرگ ترین معدن 

مس در ایران و خاورمیانه است.
وی اضافه کــرد: خروجی این معدن برای 
اهالی منطقه ثروت، رفاه و اشتغال خواهد بود.

عباس زاده بــه برنامه تولید مس کاتد در 
این مجتمع اشــاره کرد و گفت: از ســال ۹2 
ساخت مس کاتد در این مجتمع برنامه ریزی 
و مطالعات فنی لازم انجام شــد که در نهایت 
تولیــد مس از روش هیــپ لیچینگ بهترین 
روش شناسایی و عملیاتی شد و اکنون آماده 
فعالیت و تولید اســت.وی با بیان اینکه برای 
اجرای این طرح مهم ، ساخت ۱3 پد در ۱۴ 
هکتار برای تولید pls)محلول مس( در دستور 
کار قــرار گرفت، افزود: ظرفیت مجموع پدها 
حدود 3۰ میلیون تن اســت که ۶ پد آماده و 
اسید و آب پاشی شده و محلول مس نیز تولید 
شده اســت.وی با بیان اینکه هرکس مخالف 
توسعه مس اســت مخالف توسعه آذربایجان 
اســت، افزود: طرح هیپ محور توســعه مس 
است و تنها پروژه ای که پتروشیمی و صنعت 
را درگیــر کــرده طرح تولید مــس از هیپ 
لیچینگ است که در کشور نادر است .عباس 
زاده بیان کــرد: حدود هفت هزار تن محلول 
مس از این پدها تولید می شــود که می توان 
از آن 25 تن مس کاتد به دســت آورد و در 
حال حاضر 3۰ میلیون تن مواد اولیه در معدن 
آمــاده هیپ لیچینگ اســت.مدیرعامل مس 
ســونگون همچنین به برخی ادعاها در مورد 
عدم رعایت اســتانداردهای محیط زیست در 
اجرای طرح هیپ لچینگ گفت: استانداردهای 
محیط زیست در این طرح ۴۰ درصد بیشتر از 
استانداردهای جهانی است و هیچ ابهامی وجود 
ندارد و مجوزهای لازم در سال ۹2 اخذ شده 
است.وی با بیان اینکه هرکس مخالف توسعه 
مس است مخالف توســعه آذربایجان است، 
افزود: طرح هیپ محور توســعه مس است و 
تنها پروژه ای که پتروشیمی و صنعت را درگیر 
کرده طرح تولید مس از هیپ لیچینگ است 
که در کشور نادر اســت .عباس زاده با اعلام 
اینکه پمپ تزریق اســید از سه ماه قبل آماده 
شده و در این مدت اتفاقی نیافتاده است، اظهار 
کرد: استخرهای آب و اسید در مقابل زلزله ۹ 
ریشتری مقاوم هستند و حتی اگر اتفاقی هم 
بیافتد استخرهای اطراف، مانع از نشت محلول 
می شوند ضمن اینکه درصد اسید موجود در 

آب کمتر از 2 درصد است .

۱۶۰ میلیارد دلار طرح در حوزه انرژی با برنامه جامع 
تجاری تعریف شده است

مریم سبزواری     -  معاون اول رئیس جمهور گفت: در وزارت نفت دولت ســیزدهم ۱۶۰ میلیارد دلار پروژه از طرح های بالادستی، پایین دستی و 
زنجیره ارزش در حوزه انرژی با برنامه جامع تجاری مشــخص شده که بخشی از آن آغاز شده اما بخش بزرگی از این طرح ها فرصتی مناسب برای 

همکاری شرکت های داخلی و خارجی ایجاد می کند.

خبر 

بخش خصوصی 
در طول سالیان 
گذشته و تحریم 
های دشمنان به 
خوبی نشان داده 
که می تواند به 
راحتی تعاملات و 
مبادلات اقتصادی 
و تجاری خود را با 
طرف های خارجی 
به نتیجه برساند.

 زمینه سرمایه گذاری در سیستان و بلوچستان فراهم شده است 
 اســتاندار سیستان و بلوچستان با تاکید بر اینکه همه دستگاه های اجرایی وظیفه حمایت و پشتیبانی از سرمایه 
گذاران را بر عهده دارند، گفت: زمینه برای سرمایه گذاری در استان فراهم شده و حالا نوبت سرمایه گذاران است که به 
میدان بیایند. محمد کرمی شامگاه یکشنبه در نشست با ریش سفیدان و معتمدین طایفه نارویی با اشاره به ظرفیت های 
استان و منطقه نصرت آباد اظهارداشت: سیستان و بلوچستان، استان ثروتمندی هست اما تاکنون از ظرفیت های آن 
به خوبی اســتفاده نشــده و همین عدم استفاده از ظرفیت ها و برخی کم کاری ها برای شکوفایی استعدادها منجر به 

محرومیت آن شده است.



دوشنبه | 1 خرداد  1402| شماره 43
2023 may 22 |Monday

3 تولید 

 ما نمونه های 
فراوانی داریم 
که نشان دهنده 
توان دانش بنیانی 
کشورمان است. 
مثلًا اینکه به 
صادرات کاتالیست 
به روسیه پرداختیم

برنامه وزارت صمت برای مســتقل 
کردن بازار مواد اولیه از تکانه های خارجی 

و نرخ ارز
 وزیر صمت با بیان اینکه می بایست قیمت های 
داخلی را از قیمت های خارجی و نرخ ارز مستقل 
و جدا کرد، گفت: برنامه وزارت صمت مستقل 
کــردن بازار مواد اولیــه از تکانه های خارجی و 

نرخ ارز است.
سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در یک برنامه تلویزیونی در این خصوص 
اینگونه توضیح داد: امروز در حال تولید فولاد و 
مس در کشور هستیم اما نباید نگاه کنیم که در 
بورس فلزات لندن )LME(، یا در فوب چین و یا 
در سی آی اس قیمت فولاد چقدر است، پس باید 
قیمت فولاد در کشور هم به همان میزان باشد. 
همچنین نباید اینگونه باشد که اگر قیمت شمش 
۶۰۰ دلار باشد اما تغییر نکند ولی با بالا و پائین 
شدن قیمت دلار، بازار داخلی را از دست دهیم.

وزیر صمت در مورد برنامه مهار تورم که در 
حال تحلیل از سوی برخی از کارشناسان است 
و به زودی بازخورد آن برای عموم مردم منتشر 
می شود، اضافه کرد: نخستین و مهمترین نکته 
این برنامه آن است که تا زمانی که بازار مواد اولیه 
را از تکانه های خارجی مســتقل نکنیم و در آن 
ثبات نداشته باشیم، تنظیم بازار در پائین دست، 
کاری بسیار سخت بوده و دچار چالش می شود.

وی با بیان اینکه در این حوزه، آنچه مرتبط 
به وزارتخانه اســت، اقدامات مناسبی روی آن 
صورت گرفته، ادامه داد: برای نمونه اگر بازار فولاد 
رصد شود، مشخص می شود در یک ماه اخیر با 
کاهش قیمت روبرو بوده اســت. در این زمینه 
آهن اسفنجی به نزدیک ۱۰ میلیون تومان در 
هر تن رسید، شمش با کاهش قیمت به رقم ۱7 
میلیون تومان رسید و چند روز پیش در عرصه 
میلگرد در بورس هم قیمت آن به زیر 2۰ میلیون 
تومان در بورس رســید که ان شاءالله این روند 
ادامه خواهد داشت.فاطمی امین با اشاره به اینکه 
در حوزه فولاد کاملا بازار داخلی از بازار خارجی 
جدا شده، تاکید کرد: بر اساس سازوکار جدید، 
دو تالار در بورس کالا پیش بینی شده که شامل 
تالار داخل و تالار صادراتی است. بر این اساس، 
هر مجموعه  و فردی که برای تالار داخلی خرید 
می کند، اجازه صادرات ندارد.وی در این خصوص 
اضافه کرد: تنها شمش، میلگرد و ورقی قابلیت 
صادرات دارد که یا در تالار صادراتی عرضه شده 
و یا در تالار داخلی عرضه شده اما مشتری نداشته 
است، پس اجازه صادرات دارد.وزیر صمت با بیان 
اینکه در این طرح بازار داخلی و خارجی کاملا از 
هم جدا شده، خاطرنشان کرد: بنابراین هر زمان 
قیمت شمش، میلگرد و ... در بازارهای خارجی 
بالا و پائین رفته و یا قیمت ارز دچار نوسان شود، 
ابتدا در بازار داخلی عرضه می کند که تابع عرضه 
و تقاضای داخلی بوده و مستقل از قیمت جهانی، 
قیمت گذاری می شود. این مساله یک شرط دارد؛ 
آنهم اینکه ابتدا باید در تالار داخلی عرضه شود.

وی با بیان اینکه این طرح در فولاد انجام شده 
و در مس در حال اجرایی شدن است، در خصوص 
وضعیت پتروشیمی هم توضیح داد: پتروشیمی 
در حوزه وزارت نفت اســت اما ابتدای امسال و 
در حدود یکی دو روز، یک آشــفتگی رخ داد و 
مواد پتروشیمی بر اساس ارز 3۶-37 هزار تومان 

قیمت گذاری شد. 

 بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی نفت تهران آغاز به کار کرد
 بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با شعار »صنعت نفت، تولید فناورانه و مصرف بهینه« 

در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران آغاز به کار کرد.
 بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی ایران صبح امروز )چهارشنبه، 27 اردیبهشت ماه( با 
حضور محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهوری، جواد اوجی، وزیر نفت، جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی، محسن 
خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران و دیگر مدیران ارشد صنعت نفت در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 

کار خود را آغاز کرد.

خبر 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی، 
دلارزدایی از صنایع را موضوعی مهم دانست که باید با 
جدیت در دستورکار قرار بگیرد و گفت: هر قدر بتوانیم 
از واردات محصولات خارجی فاصله بگیریم و با استفاده 
از توان دانش بنیانی خود به ســمت تولید این اقلام در 
کشور گام برداریم، به سمت دلارزدایی حرکت کرده ایم.

 تغییر شرایط معامله ای ایران با دنیا در سطح کلان 
واقعیتی غیرقابل کتمان است. در این خصوص می توان 
به تغییر نقش ایران از تامین کننده انرژی کشورهای غربی 
پس از پیدایش نفت شیل، اعمال تحریم های بی سابقه 
بر کشورمان پس از سال 2۰۱2 و حذف معامله ایران و 
غرب در ســطح کلان که شامل فروش انرژی و واردات 

فناوری و مواد واسطه ای بود، اشاره کرد.
این موارد لزوم اتخاذ سیاســتی جدید در ارتباط با 
دانش بنیان کــردن اقتصاد ملی را مطرح می کند که 
می تواند شــامل تغییر سیاست های صنعتی کشور و 
گسترش تجارت غیرنفتی از طریق ترانزیت و راه ابریشم 
باشد؛ هدفی مهم که تنها از طریق ورود فناوری به صنایع 
و استفاده حداکثری از ظرفیت های دانش بنیانی کشور 

میسر می شود.
ضرورت بکارگیری سیاست های بومی سازی صنعتی 
قبلاً نیز در کشــور احساس شــده بود. به همین دلیل 
راهکارهایی به اجرا گذاشته شد که بررسی ها نشان می 
دهد تاکنون کارآیی چندانی نداشــته اند. مانند قوانین 
حمایتی از تولید داخل که تا به حال نتوانسته است نتیجه 
بخشــی لازم را داشته باشد. به همین دلیل لزوم تغییر 
سیاست های بومی سازی صنعتی، گذار به فضای جدید 
اکوسیستم اقتصاد دانش بنیان و دانش بنیان کردن اقتصاد 
ملی مطرح و در دولت سیزدهم با قوت و قدرت بیشتری 
پیگیری شد.به نظر می رسد همراستا با این سیاست ها 

نیاز است با تغییر در سیاست های صنعتی و همسو شدن 
با نیازهای اکوسیستم جدید اقتصاد دانش بنیان کشور 
به سمت توسعه صنعتی گام برداریم. در ارتباط با لزوم 
اعمال سیاست هایی در راستای ورود فناوری به صنایع و 
دانش بنیان کردن اقتصاد ملی نظرات محمدرضا میرتاج 
الدینی، عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات کشور 

را جویا شدیم.
میرتاج الدینی ضمن اشــاره بــه این موضوع که ما 
به واردکننده محصولات نهایی و صادرکننده مواد خام 
و اولیه تبدیل شــده ایم، تصریح کرد: شرایط فعلی در 
عرصه صادرات و واردت کشور قابل قبول نیست و باید 
چاره اندیشی های لازم را در این زمینه انجام دهیم. لازم 
است به سمت استفاده ی حداکثری از توان دانش بنیانی 
کشور حرکت کنیم و تولید محصولات نهایی در تمامی 
حوزه ها از فولاد و پتروشیمی گرفته تا صنایع دیگر را در 

دستور کار قرار دهیم.
این نماینده مجلس خاطرنشــان کرد: دلارزدایی از 
صنایع موضوع مهمی است که باید با جدیت در دستور 
کار قــرار بگیرد. هر چقدر بتوانیم از واردات محصولات 
خارجــی فاصله بگیریم و با اســتفاده از توان داخلی و 
دانش بنیانی خود به ســمت تولید این اقلام در داخل 
کشور گام برداریم، به ســمت دلارزدایی حرکت کرده 
ایم. مسیر دانش بنیان شدن اقتصاد ملی دقیقا با کمک 
سیاست هایی نظیر تولید بار اول و اعتبار مالیاتی منجر به 
تحول در توسعه صنعتی و حرکت به سمت دلارزدایی 
از زنجیره ارزش تولید خواهد شــد.وی افزود: طی سال 
های اخیر با تحریم های هدفمندی روبرو شده ایم که 
دسترسی ما را به اقلام و تجهیزات راهبردی در صنایع 
بزرگ کشور با محدودیت شدید روبرو کرده است. تنها از 
طریق ورود فناوری به صنایع است که می توانیم با این 

تحریم ها مقابله سازنده ای داشته باشیم. به این منظور، 
راهکارهایی به اجرا گذاشته ایم که از آن جمله می توان 
به سیاست اعتبار مالیاتی و طرح تولیدات بار اول اشاره 
کرد. این راهکارها می توانند در راستای گسترش تحقیق 
و توسعه در صنایع موثر باشند و به دانش بنیان کردن 

اقتصاد ملی کمک شایانی کنند.
به گفته این عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس، باید حمایت حداکثری از شرکت های داخلی 
دانش بنیان که می توانند ما را از واردات اقلام و تجهیزات 
راهبردی بی نیاز کنند، در دســتور کار باشد. هر چقدر 
وابستگی خود را به واردات اقلام راهبردی صنایع کاهش 
دهیم و با استفاده از توانمندی های داخلی به بومی سازی 
تولید آن ها بپردازیم، دلارزدایی از صنعت را رقم می زنیم 

و این به نفع کشور است.
وی ادامه داد: ما نمونه های فراوانی داریم که نشــان 
دهنده توان دانش بنیانی کشورمان است. مثلاً اینکه به 
صادرات کاتالیســت به روسیه پرداختیم، با استفاده از 
تولیدات بار اول تولید را در پارس جنوبی افزایش دادیم، 
به نوســازی تجهیزات پالایشــگاهی در دیگر کشورها 
مبادرت کردیم، توربین های پیشــرفته تولید کردیم و 
شیرین سازی گاز را انجام دادیم؛ اینها تنها نمونه های 
کوچکی از پیشرفت های ماست که در نتیجه اعتماد به 

توان داخلی محقق شده است.
این نماینده مجلس یادآوری کرد: تولید محصولات 
نهایی که تنها با استفاده از فناوری های نوین محقق می 
شود، به افزایش درآمدهای دولت و بهبود وضعیت اقتصاد 
کشور منجر خواهد شد. تمام این مزیت ها بر اثر استفاده 
حداکثری از توان داخلی و دانش بنیانی کشور و دانش 
بنیان کردن اقتصاد ملی به دست می آید. هدفی که باید 

با جدیت دنبال شود.

دانش بنیان شدن اقتصاد ملی مسیر توسعه صنعتی و 
دلارزدایی زنجیره ارزش تولید را هموار می کند

 ۹۲ درصد تعهد اشتغال کهگیلویه و بویراحمد عملیاتی شد
 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کهگیلویه و بویراحمد گفت: تعهد سهمیه 
اشتغال استان در سال ۱۴۰۱، حدود ۱3 هزار و 52۰ فرصت شغلی بوده که قریب 

۹2 درصد آن یعنی ۱2 هزار و 35۰ فرصت شغلی فراهم شده است.
حمیدرضا واعظی زاده  اظهار کرد: این تعداد شغل در قالب اشتغال مستقیم و 
زیست بوم اشتغال توسط دستگاه های دخیل در اجرای این تعهد ایجاد شده است.

وی افزود: میزان تعهد اشتغال سال جاری افزون بر ۱۰ هزار و ۱8۰ شغل می 
باشد که همه تلاش بر این است زمینه این میزان اشتغال فراهم شود.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: میانگین 
نرخ بیکاری در کشور در حال حاضر ۹.7 درصد و در استان 7.3 درصد است که 

نشان از روند کاهشی نرخ بیکاری در استان دارد.
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صنعت4

 »محمدرضا فرزین« درباره سیاست خود در بانک 
مرکزی پس از ســکانداری ایــن بانک در گفت وگو با 
روزنامه شهروند گفت: سیاست ارزی جدید در چارچوب 

سیاستی تحت عنوان سیاست تثبیت شروع شد.
وی افزود: سیاست تثبیت هم منطقش این است که 
در حال حاضر به دلیل شرایط خاص اقتصادی و مسائل 
سیاسی که به وجود آمده، متغیرهای اقتصاد کلان ناآرام 

است و ما باید ثبات را به بازار برگردانیم.
رئیس کل بانک مرکزی اضافه کرد: در این وضعیت 
ترس و التهاب حاکم بر بازار مدیریت آن را بسیار سخت 
کرده، چرا؟ چون با فضای انتظاراتی به هم می رســند. 
این در حالی است که اقتصاد ما حتی در همین شرایط 

ناآرام، وضعیت قابل قبولی دارد.
وی با اشــاره به گزارش های رسمی بانک مرکزی 
اظهار داشت: ما در ۶ ماهه دوم سال گذشته نرخ رشد 
3 درصدی داشتیم و مصرف نهایی مردم هم حدودا ۶ 
درصد رشد داشته است. از طرف دیگر، تراز تجاری شش 
ماهه ما در آن برهه حدود ۱3.5 میلیارد دلار مثبت بود. 

صادرات نفتی ما هم ۴۰ درصد رشد داشت.
فرزین اضافه کرد: این ها همه متغیرهای کف اقتصاد 
ماست، ولی از سوی دیگر، بازار ارز ما ملتهب است. به 
همین دلیل لازم بود سیاســت تثبیت اتخاذ شود تا 
بتوانیم به اصطلاح متغیرها را آرام کنیم. اما شروع باید 

از ارز می بود، چون ارز متغیر اساسی است.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: در اقتصاد چه بخواهیم 
و نخواهیم نرخ ارز به تمام کالاها علامت می دهد؛ قیمت 
تمام کالاها بر اســاس آن شکل می گیرد و افزایش و 

کاهش پیدا می کند.
وی افزود: از طرف دیگر، در دهه ۹۰ شــوک های 
تورمی ما بیش از اینکه شوک های سمت تقاضا باشد، 

شوک های سمت عرضه و هزینه بوده است. به عبارت 
دیگر، اتفاقی که می افتد به این شکل است که با عوامل 
انتظاری، نرخ ارز ما افزایش پیدا می کند و نرخ که بالا 
رفت باعث افزایش تقاضای نقدینگی می شود، افزایش 
تقاضای نقدینگی نیز باعــث عرضه نقدینگی و تورم 
می شود و به همین صورت ما در یک چرخه ارز و تورم 
گیر می کنیم. ارز افزایش پیدا می کند و تورم بالا می رود.

فرزین ادامه داد: ۱۰ ســال است در این چرخه گیر 
کرده ایم و نتوانسته ایم خارج شویم. به همین دلیل لازم 
بود که به  گونه ای با سیاست ارزی جدید خودمان را از 

این چرخه خارج کنیم.
وی درباره سیاست تثبیت دلار روی 28 هزار و 5۰۰ 
تومان گفت: من در تلویزیون از این سیاست دفاع کردم. 
نرخ یک هزار و 22۶ تومان هم زمانی که در دولت آقای 
احمدی نژاد اتفاق افتاد، ما پشت سر آن بازار مبادله را راه 
انداختیم و نرخ ارز حتی با تحریم بانک مرکزی حدود 
2۴۰۰ تا 25۰۰ تثبیت شــد، اما ۴2۰۰ که اعلام شد 

در مورد همه کالاها بود. نرخ 285۰۰ اینطور نیست.
رئیس کل بانک مرکزی در خصوص مشخصه های 
نــرخ ارز بهینه گفت: نرخ ارزی که ما تعریف می کنیم 
باید بتواند بودجه دولت را به تعادل برســاند. مشکل 
نرخ ۴2۰۰ این بود کــه بودجه دولت با آن به تعادل 
نمی رسید. اما الان بین نرخی که در بودجه امسال آمده 
تا نرخی که ما اعلام کردیم، همچنان فاصله هست. پس 
285۰۰ بودجه دولت را به تعادل می رساند و دولت دچار 

مشکل نخواهد شد.
وی افزود: موضوع بعد تعادل مصرف کننده است، نرخ 
ارز باید به گونه ای باشد که شوکی در قیمت کالاهای 
مــردم مجددا ایجاد نکند. ما قبلا نرخ ارز نیما را وصل 
کرده بودیم به نرخ ارز بازار آزاد و آن را هم نمی توانستیم 

کنترل کنیم و در حال افزایش بود. نرخ نیما و نرخ بازار 
متشکل هم رو به افزایش بود و قیمت کالاهای اساسی 

مردم و قیمت تمام خدمات افزایش پیدا می کرد.
فرزین گفت: تعــادل دومی که نرخ ارز بهینه باید 
ایجاد کند تعادل مصرف کننده است، هنگامی که نرخ 
285۰۰ را انتخاب کردیم، روز قبل آن ای تی اس بازار 

حدود 2۹ هزار تومان بود.
وی ادامه داد: اما تعادل ســوم نرخ ارز بهینه، تعادل 
تولیدکننده است و نقدی که به سیاست ارز 28 هزار 
و 5۰۰ تومان می شود بیشتر از این سمت است. بخش 
عمده ای از ارزی که در سامانه نیما عرضه می شود، ارز 
دولت است و آن هم خود دولت 23 هزار تومان گفت و 

ما 285۰۰ می گوییم. پس خیلی مشکلی ندارد.
رئیــس کل بانــک مرکزی در پاســخ بــه انتقاد 
صادرکنندگانــی که معتقدند بــا ارز 28 هزار و 5۰۰ 
تومان دچار مشکل می شوند، گفت: این ها یک بخشی 
پتروشیمی ها هستند که آن ها هم قیمت خوراک و ارز 
را دولت تعیین می کند و می شــود یک تعادلی برقرار 
کرد، ولی یک بخشــی مثلا صادرکنندگان پسته و ... 
هستند که مشکل دارند. در این مورد هم ما گفته ایم 
که میانگین، 285۰۰، یعنی می توانیم آن ها را قیمت 
بالاتری بگیریم و ارز دولت را با قیمت پایین تر و اینطوری 

این کانال را حفظ کنیم.
وی درباره تامین سایر نیازهای ارزی مردم گفت: در 
بــازار نیما ما فقط حواله های کالایی را می دهیم. بقیه 
نیازهای مردم ارزهای خدماتی هستند که در بازار مبادله 
ارز تامین می شوند. ما حدود ۴۰ نوع نیاز ارزی مردم را 
داریم که در بازار نیما تامین نمی شود. مثل دانشجویان 
خارج از کشور، فدراسیون های ورزشی، افرادی که مریض 
در خارج از کشور دارند، کشتیرانی ها، هواپیمایی ها و… 

وی با اشاره به 
توسعه سامانه 
جامع تجارت گفت: 
همه چیز را شفاف 
می کنیم. گفتیم هر 
کس ثبت سفارش 
کند، در مرتبه اول 
۵ درصد پولش 
را بگذارد، اما در 
مرتبه دوم و سوم 
۱۰ و ۱۵ درصد پول 
را بگذارد. همین 
اقدام، درخواست ها 
را واقعی تر کرد، 
بنابراین دیگر کسی 
نمی تواند بیهوده 
ثبت سفارش کند یا 
حجم سفارش خود 
را بی دلیل زیاد کند.

مونــا هــادی    -    تنها بر اســاس انتظارات تورمی ناشــی از اخبار منفی شــکل می گیرد و به هیچ وجــه با واقعیات
 اقتصاد ما همخوانی ندارد.

نمی توان اختیار ارز را به نابازار داد

در  حضور ۲۸ شــرکت  روســی   
نمایشگاه نفت ۲۰۲۳

 معاونت امور بین الملل اتاق بازرگانی تهران 
اعلام کرد: 28 شــرکت روســی در بیست و 
هفتمین نمایشــگاه بین المللی نفــت، گاز و 
پتروشیمی تهران که از 27 تا 3۰ اردیبهشت ماه 
۱۴۰2 در تهران برگزار می شود، حضور می یابند.

 بر اساس اعلام معاونت امور بین الملل اتاق 
بازرگانی تهران، شــرکت های روسی حاضر در 
صنعت  کارآمدسازی  راهکارهای  نمایشــگاه، 
نفت و گاز و صنایع ســوخت و انــرژی را در 
اختیار شــرکای بالقوه خود در ایران و ســایر 
بازدیدکنندگان از دیگر کشورها قرار خواهند 
داد. این شــرکت ها در فضایــی اختصاصی به 
مساحت ۶۰۰ متر مربع در سالن 38 نمایشگاه 
بین المللــی حضور دارند و کالا و خدمات خود 

را عرضه می کنند.
بر اســاس این گــزارش، بازدیدکنندگان 
از پایــون ایــن شــرکت های روس می توانند 
فناوری های جدید آنالیز و اندازه گیری، تجهیزات 
و خدمــات حفــاری، پمپاژ و تعمیــر چاه ها، 
سیســتم های انتقال نفت برای تولید و تامین، 
تجهیزات بارگیری و تخلیه فرآورده های نفتی 
و ســایر مایعات فنی، تجهیزات تصفیه آب و 
همچنین فناوری ایجاد و توسعه زیرساخت های 
صنایع سوخت و انرژی و بسیاری موارد دیگر را 

مشاهده و ارزیابی کنند.
برابر برنامه ریزی های صورت گرفته توسط 
اتاق بازرگانی تهران و دیگر نهادهای مربوطه، 
نماینــدگان 28 شــرکت روس طی چهار روز 
حضور در نمایشــگاه در بیش از ۴۰۰ نشست 
مذاکــره و گفت وگوی مســتقیم بــا فعالان 
اقتصادی بخش خصوصی اعم از تولیدکنندگان 
و صادرکننــدگان تجهیزات صنعت نفت و گاز 
حضور پیدا می کنند و همچنین نشست هایی 
چندجانبه با مقامات و مسئولان دولتی خواهند 

داشت.
حضور شرکت های روسی در نمایشگاه نفت 
ایران، امکان شناخت بیشتر فعالان دو کشور و 
توسعه روابط اقتصادی و مراودات تجاری بین 
ایران و روسیه را فراهم می کند و مهم تر از آن 
زمینه همکاری های مشترک در بازارهای منطقه 

و کشورهای خاورمیانه را ایجاد می کند.
مرکز صادرات روســیه که یک نهاد دولتی 
بــرای حمایــت از صــادرات غیرخام اســت 
پشــتیبانی مالی و غیرمالی این شــرکت ها را 
در تعاملات خارجــی از جمله بیمه اعتبارات 
صادراتی و ســرمایه گذاری و آموزش برعهده 
دارد. بــا اعــلام معاونت امــور بین الملل اتاق 
 بازرگانی تهران، دیدار و مذاکره مستقیم فعالان

 اقتصادی بخش خصوصی با این شرکت ها در 
پاویون روســیه در محل نمایشگاه امکان پذیر 

خواهد بود.

 طرح توسعه پتروشیمی لردگان از ۳۵ درصد پیشرفت برخوردار شد
 سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاری گفت: طرح توسعه پتروشیمی لردگان از صنایع پایین دستی 

این مجتمع در دست اجراست و تاکنون از 35 درصد پیشرفت برخوردار شده است.
فضل الله رحمتی افزود: برای این مجتمع ۱۴ هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری شده است و با تکمیل آن ۱۶۰ نفر مشغول 

به کار می شوند.
وی تصریح کرد: این مجتمع ظرفیت تولید ۴۰ هزار تن محصول از نوع کریســتال ملامین را دارد و می تواند علاوه بر نیاز 

داخل، حجم صادرات کشور را نیز افزایش دهد.
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5 سرمایه 

گام بزرگ ایران و روسیه برای توسعه روابط بخش نفت و گاز
 نماینده بازرگانی روسیه در ایران گفت: نشست دوجانبه شرکت های ایرانی و روس گامی بزرگ برای توسعه روابط اقتصادی و 

تجاری در بخش نفت و گاز است و سران دو کشور برای توسعه همکاری ها در این زمینه آمادگی کامل دارند.
 رستم ژیگان شین امروز در نخستین نشست شرکت های ایران و روسیه گفت: حجم تبادلات اقتصادی ایران و روسیه سال به سال 
در حال افزایش است.وی تأکید کرد: امروز الکساندر نواک، معاون اقتصادی نخست وزیر روسیه و جواد اوجی، وزیر نفت جمهوری 
اســلامی ایران برای توســعه روابط دوجانبه در تهران دیدار و گفت وگو می کنند و نشستی که در آن هستیم گامی بزرگی برای 

توسعه روابط اقتصادی و تجاری از جمله بخش های نفت و گاز است.

این ها همه ارزهای خدماتی و غیرتجاری است. ما اعلام 
کردیم که همه را در بازار مبادله می آوریم و نرخ در آنجا 
تعیین می شود. مشکلی که در ارز داریم این است که ما از 
بازار آزاد تبعیت می کنیم و این اشتباه است. باید نرخ های 
بانک مرکزی به اندازه ای محکم و تاثیرگذار شود که بازار 
آزاد از آن تبعیت کند، چراکه ما انحصارگر ارز هستیم.

فرزیــن تاکید کرد: نرخ بــازار آزاد را قبول نداریم. 
این نرخ صرفا بر اساس انتظارات تورمی ناشی از اخبار 
منفی شکل می گیرد و به هیچ وجه با واقعیات اقتصاد 

ما همخوانی ندارد.
وی ادامه داد: علاوه بر گشایش های ارزی که ایجاد 
شده، تراز تجاری مثبت در کشور داریم، به معنای آن که 
برای رفع نیازهای کشور، ارز به اندازه کافی وجود دارد.

رئیس کل بانک مرکزی گفت: در حال حاضر تقریبا 
صادرات غیرنفتی مان به اندازه واردات است. حتی اگر 
نفت نفروشــیم باز هم با صادرات غیرنفتی می توانیم 

دخل وخرج  کشور را هماهنگ کنیم.
وی اضافه کرد: در ســال گذشــته تا بهمن ماه کل 
صادرات  کشور حدود 5۰ میلیارد دلار و کل واردات ما 
3۴ میلیارد دلار، از این مقدار حساب کالا بیش از ۱۶ 
میلیارد دلار مثبت و حساب خدمات حدود ۴ میلیارد 
دلار منفی بوده است چون حساب خدمات ایران به طور 

تاریخی منفی است.
فرزین اظهارداشت: صادرات خدمات  کشور همواره 
کمتر از واردات خدمات اســت، دلیل اصلی هم حوزه 
گردشگری است، چون گردشگرهایی که از ایران می روند، 
بیشتر پول خرج می کنند تا آن ها که وارد می شوند. اگر 
این دو عدد مثبت و منفی را کنار هم بگذاریم، حساب 
جاری ما تا آن زمان ۱3.3 میلیارد دلار مثبت می شود. 
واقعیات اقتصادی ایران این اســت اما در جامعه چیز 
دیگری تصور می کنند و ما مشکل مان همین تصویری 
است که ارائه می شود. به عبارت دیگر، آینده اقتصادی 
کشــور، آینده مطمئنی اســت، ولی تمام افراد چنین 
برداشتی ندارند و فکر می کنند در آینده وضع اقتصادی 

بدتر است و این تصویر باعث فرار سرمایه می شود.
وی گفت: در مبانی اقتصادی، فرار سرمایه ناشی از 
هراس و استرس است. فرار سرمایه لزوما این نیست که 

پول را ببرید در ترکیه خانه بخرید. شــما اگر در داخل 
هم پولت را تبدیل به دلار می کنی و در صندوق امانات 

می گذاری، این هم فرار سرمایه است.
رئیس کل بانک مرکزی درباره کنترل فضای روانی 
توضیح داد: بخش عمده ای از این جوسازی ها از خارج 
هدایت می شــود. مثلا من می روم عراق و ممکن است 
گشایش هایی حاصل شــود. بلافاصله خبر می آید که 
تبادلات ارزی ایران با عراق با دلار محدود شد. این خبر 
سوخت شده سه ماه قبل از آن است که بازنشر می شود. 
یک خبر مبهم را پخــش می کنند. ما که اصلا تبادل 
دلاری نداشتیم که محدود شود، ولی مردم که نمی دانند. 

این گونه خبرسازی علیه ما می شود.
وی ادامه داد: در فضای مجازی و رســانه ای، کشور 
را می زننــد و متاســفانه در داخل هم بعضی ها همین 
خط را دنبال می کنند. وقتی مردم پول شان را به دلار 
تبدیل می کنند، دلیلی جز ترس و اضطراب ندارد. این 
را دشمنان ما به خوبی فهمیده اند و با رسانه هایشان ترس 
و اضطراب و دلهره را تولید می کنند و این هم روی نرخ 
و رفتار اقتصادی تاثیر می گذارد. این در حالی است که 

ما بازار کالا را کنترل کرده ایم.
فرزین گفت: دلار 28 هزار و 5۰۰ تومان نرخی است 
که روی آن می ایســتیم و به  خوبی هم جواب می دهد. 
اختیارات لازم را هم گرفته ایم. کمیته مدیریت تخصیص 
ارز را تشکیل داده ایم، ثبت سفارش ها را بررسی خواهیم 
کرد و مدیریت می کنیم. اطمینان داریم که ارز 28 هزار 
و 5۰۰ تومان بازار کالا را آرام می کند. امیدواریم در مرکز 
مبادله هم بتوانیم به همین شکل بازار ارزهای غیرکالایی 
را آرام کنیم. اقداماتی هم باید در فضای رسانه ای انجام 

شود که باید کل حاکمیت در آن ورود کند.
وی بیان کرد: همیشه مشکلات نظارتی داشته ایم. 
برخی هــا ارز می گیرنــد، اما صــرف کالای مورد نظر 
نمی کنند یا اصولا بیشتر ثبت سفارش می کنند و... . ما 
برای کنترل و نظارت بر این بازار همه اختیارات قانونی 
لازم را از دولــت گرفته ایم. هم اکنون ما به واردات، ارز 
285۰۰ می دهیــم و می خواهیم ارز صــادرات را هم 
به ما بفروشــد. صادرات را کنتــرل می کنیم، برای آن 
گواهی صادراتی صادر می کنیم، ضمانت نامه می گیریم 
و از مرحله ثبت ســفارش تا مرحله ورود کالا را کنترل 

خواهیم کرد.
وی با اشاره به توسعه سامانه جامع تجارت گفت: همه 
چیز را شــفاف می کنیم. گفتیم هر کس ثبت سفارش 
کنــد، در مرتبه اول 5 درصد پولــش را بگذارد، اما در 
مرتبه دوم و سوم ۱۰ و ۱5 درصد پول را بگذارد. همین 
اقدام، درخواست ها را واقعی تر کرد، بنابراین دیگر کسی 
نمی تواند بیهوده ثبت سفارش کند یا حجم سفارش خود 

را بی دلیل زیاد کند.
فرزین تاکید کرد: در شرایط تحریم چاره ای نداریم 
که سروته ارز را به هم گره بزنیم. باید هم ورود ارز و هم 
خروج را کنترل کنیم. اما شرط موفقیت سیاست ارز 28 
هزار و 5۰۰ تومان دو چیز است؛ یکی اینکه منابع ارزی 
لازم را داشته باشیم که داریم و عامل دوم این است که 
بتوانیم نقدینگی را هم کنترل کنیم. نقدینگی یکی از 
عوامل بنیادین تعیین کننده نرخ ارز است. نرخ ارز یک 
متغیر درون زاست، نه برون زا، ما باید پشت سرش بتوانیم 
نقدینگی را کنترل کنیم که در بانک مرکزی این موضوع 

را هم در دستور کار قرار داده ایم.
وی دربــاره تک نرخی کردن ارز گفت: تا زمانی که 
تحریم هستیم ارز را نمی شود تک نرخی کرد. بنده 2۰ 
ســال است مبحث ارز را درس می دهم و در فعالیت ها 
به عنوان یک سیاســت گذار حضــور دارم. ما اول باید 
محدودیت هایمان را بشناســیم، بعد ایده آل هایمان را 
تعریف کنیم. هر وقت تحریم را برداشــتیم، باید برویم 
سراغ تک نرخی کردن ارز و تا زمانی که تحریم هستیم 

نمی شود، چون ارز در ایران کالای همگن نیست.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: در حال حاضر در بازار 

ارز جهانــی فارکس، روزانه نزدیک ۶ هزار میلیارد دلار 
معامله می شود. در فارکس، هر کشوری یا ارز می فروشد 
یا می خــرد. ارز هم برای آن یک نرخ دارد، چرا؟ چون 
بــرای آن ها فرق نمی کند که این ارز در کره اســت یا 
آمریکا یا انگلستان، اما برای ما چنین نیست، برای ما در 
چین یک نرخ است، در اروپا یک نرخ، در دوبی هم یک 
نرخ. هر کدام نرخی دارد، چون اجزای نقل و انتقال ما 

بسیار پرهزینه است.
وی اضافه کرد: تجارت ما یک جاست و مبادلات ارزی 
جای دیگر؛ این ناهمگنی در تجارت و در ارز باعث مسائل 
و مشکلاتی شده که این هم به دلیل تحریم، خاص ایران 
است. ما اگر بخواهیم ارزمان را جابه جا کنیم، مشکل و 
پرهزینه اســت، بنابراین اینکه فکر کنیم یک نرخ ارز 
می توانیم داشــته باشــیم و در کشور حاکم باشد، من 

به شما می گویم تا تحریم هستیم، امکان پذیر نیست.
فرزین درباره برخی صحبت ها که گفته می شــود 
اجازه بدهید بازار آزاد باشد و دولت دخالت نکند، گفت: 
ارز مســأله حاکمیتی است. کدام کشور در کجای دنیا 
اجازه می دهد که ارز هر نرخی می خواهد بشود؟ اروپا را 
ببینید چطور ارز را کنترل می کنند. به راحتی می توانید 
پول جابه جا کنید؟ این رســم و رسومات را ما در ایران 

راه انداخته ایم.
وی افزود: در تمام دنیا در موضوع ارز، بانک مرکزی 
است که تعیین می کند. مگر در آمریکا کسی اجازه دارد 
که هر نرخی اعلام کند؟ مگر در چین که کاملا دولتی 
است، چنین اجازه ای را می دهند؟ دولت و بانک مرکزی 
در همه جای دنیا در قیمت گذاری ورود می کنند. ما یک 

نابازار داریم و نمی توانیم اختیار ارز را به نابازار بدهیم.
رئیس کل بانک مرکزی درباره اینکه چرا نمی شود این 
نابازار را جمع کرد؟ توضیح داد: این نابازار مدام تغذیه 
می شود. ما کالاهای قاچاقی داریم که دائما از این بازار به 
اصطلاح آزاد تغذیه می کند و تقاضا برایش ایجاد می شود 
وگرنه اصولا همه چیز باید شــفاف و در مبادی قانونی 
انجام شود. انتظارات تورمی ناشی از ترس و اضطراب به 
ایجاد تقاضا دامن می زند و باعث فرار سرمایه و تبدیل 

ارز به یک کالای سرمایه ای می شود.
وی گفت: در کشور ســه تا شوک ارزی داشته ایم، 
سال ۹۰ خودم در دولت بودم. به خاطر دارم ارز حدود 
۹5۰ تومان بود. آقای کوهن به امارات رفت و به آن ها 
گفت درهم را محدود به ایران بدهید. آن موقع شــروع 
تحریم ها بود. از مهر ۱3۹۰ نرخ ارز شــروع به افزایش 
کــرد. بعد بانک مرکزی را تحریم کردند و ریال تحریم 
شد. در همان سال حدود 5۴ میلیارد دلار ذخایر ارزی 
داشــتیم. چه دلیل داشت که ارز تا سه هزار تومان هم 

رسید؟ درست است، با ترس ایجاد می شود.
فرزین ادامــه داد: در بقیه دنیا هم همین تجربه ها 
را دارند. خود انگلیس کاهش ارزی شــدید را به همین 
دلیل تجربه کرد. در سال ۹۰، نفت ۱2۰ دلار بود و در 
طول 5۰ سال گذشته هیچ سالی به اندازه سال ۹۰ تراز 
تجاری ما مثبت نبود، ولی با ایجاد ترس و التهاب نرخ 
ارز را افزایش دادند. علاوه بر این، عوامل موثر بر نرخ ارز 
دو گونه است؛ در ادبیات اقتصادی عوامل موثر کوتاه مدت 
بر نرخ ارز، یکی نرخ بهره اســت و دیگری انتظارات، اما 
در بلندمدت عوامل زیادی مثل نقدینگی و منابع ارزی 
موثرند. این را تئوری های اقتصادی می گوید که انتظارات 
موثر است. به همین علت هم تولید انتظارات منفی در 

کشور تاثیرات مخربی در اقتصاد ایران گذاشته است.
وی اضافه کرد: نمی خواهم مشکلات اقتصادی ایران 
را نفی کنم و بگویم هیچ کدام وجود ندارد و همه چیز 
در گرو انتظارات منفی است. ما مسائل و مشکلات بسیار 
زیادی داریم و حتی اگر تحریم برداشته شود، این مسائل 
حل نمی شود. در دهه های 7۰ و 8۰ اشکالات اقتصادی ما 
ناشی از سیاست گذاری های غلط بود. با مدیریت کنونی 
اگر تحریم ها هم برداشته شود قطعا به اهداف بزرگ خود 

در اقتصاد نمی رسیم.

و  ایران  تجــاری  مبادلات  حجم   
قزاقستان افزایش یافت

 در دیدار سرکنســول جمهوری اسلامی 
ایران در آلماتی قزاقســتان با مدیرکل جدید 
اتاق بازرگانی این استان اعلام شد که حجم 
مبادلات تجاری دو کشــور در سال گذشته 
میلادی با 2۰ درصد افرایش به 528 میلیون 

دلار نسبت به سال ما قبل آن رسید.
محسن فغانی سرکنسول جمهوری اسلامی 
ایــران در آلماتی قزاقســتان در دیدار »اووز 
تایمبتوف« مدیر کل جدیــد اتاق بازرگانی 
آلماتــی با وی گفت کــه حجم مبادلات فی 
مابین قزاقستان و ایران در سال 2۰22 نسبت 
به سال 2۰2۱ حدود 2۰ درصد افزایش یافته 
و از ۴۴۰ میلیــون دلار به 528 میلیون دلار 
رسید.وی با اشاره به سفرهای متقابل روسای 
جمهور دوکشــور به تهران و آستانه تصریح 
کرد: وظیفه ما این اســت که برای رساندن 
حجم مبادلات دوکشور به سه میلیارد دلار که 
مورد تفاهم روسای جمهور ایران و قزاقستان 
رســیده است تلاش نماییم.فغانی با اشاره به 
2 بار برگزاری کمســیون مشترک اقتصادی 
فیمابین دوکشــور در کمتر از یک سال اخیر 
در تهران و آستانه متذکر شد در دوسال اخیر 
شــاهد روند افزایش حجم مبادلات دوکشور 
هســتیم به نحوی که در سال گذشته، حجم 
مبادلات فی مابین قزاقستان و ایران در سال 
2۰22 نسبت به سال 2۰2۱ حدود 2۰ درصد 
افزایش یافته و از ۴۴۰ میلیون دلار به 528 
میلیون دلار رســید. همچنین روابط تجاری 
بین ایران و فقط شهر آلماتی با بیش از 2 برابر 
افزایش، به ۱55 میلیون دلار رســیده است.

سرکنسول کشــورمان در آلماتی با اشاره به 
برگزاری نمایشگاه اختصاصی کالاهای ایرانی 
در آلماتی در سال گذشته با حضور ۶8 شرکت 
ایرانی و مشارکت شرکتهای مختلف ایرانی در 
نمایشگاههای تخصصی قزاقستان، تاکید نمود 
تمایل داریم شــرکتهای قزاقی نیز متقابلا با 
حضور در نمایشگاههای برگزار شده در ایران، 
با ظرفیتها و توانمندیهای شــرکتهای ایرانی 
آشنا شوند.در همین راستا، وی پیشنهاد کرد 
مدیرکل اتاق بازرگانی آلماتی به همراه جمعی 
از مدیران شرکتهای بزرگ آلماتی در نمایشگاه 
ایران اکســپو 2۰23 که اردیبهشت ماه سال 
جاری در زمینه های صنایع غذایی، کشاورزی، 
دام و طیور، چرم و پوشاک، گردشگری، صنعت 
و معدن در تهران برگزار می شــود، شرکت 
نمایند.فغانی همچنین با اشــاره به برگزاری 
همایش بیــن المللی پتروشــیمی که قرار 
است ۱2-۱۱ اردیبهشت ماه ۱۴۰2 با ابتکار 
وزارت نفت ایران و حضور شرکت های بزرگ 
پتروشیمی جهان در تهران برگزار شود، اعلام 
کرد پانزدهمین نمایشگاه بین المللی پوشاک 
و نســاجی نیز از ۴-7 خرداد ماه سال جاری 
در اصفهان برگزار می شود.تایمبتوف مدیرکل 
اتاق بازرگانی آلماتی نیز ضمن ابراز خرسندی 
از همکاری های فی مابین و برگزاری شــش 
دوره نشســت تجاری در سال قبل به ابتکار 
سرکنسولگری جمهوری اســلامی ایران در 
آلماتی گفت، دوکشور ایران و قزاقستان شریک 
اســتراتژیک هستن و قزاقستان می توانند از 
طریق راه آهن و از مسیر ترکمنستان و ایران 

به خلیج فارس دسترسی پیدا کند.
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 دســتیار رئیس جمهور در امر مردمی سازی 
دولت گفت: سوالی که در ذهن برخی شکل گرفته 
این است بحث مردمی سازی یک ضرورت است یا 
یک شگرد جدید سیاسی و امر تشریفاتی که باید 

گفت این یک امر واجب و ضرور است.
 ســید احمد عبودتیان، روز یکشنبه در جلسه 
شــورای اداری استان فارس در شیراز، با اشاره به 
الگوی به کارگیری مردم در امور خیر و کمک در 
حوادث و اتفاقاتی مانند زلزله، سیل و کرونا افزود: 
ما هرجا الگو دهیم مردم وارد میدان می شود که 
این مهم را در اموری مانند اداره مدارس، شهرها، 

روستاها و محلات تجربه کرده ایم.
وی ادامه داد: این ساختار برای این توسط آیت 
الله رئیسی ایجاد شده که اول ما گفتمان سازی بین 
مسئولان را داشته باشیم. مردمی سازی یعنی ساده 
کــردن کارها، نه اینکه کار را پیچیده و تخصصی 

کرده و از عموم بگیریم.
دســتیار رئیس جمهور در امر مردمی سازی 
دولت، ضمن تاکید بر لزوم شناســایی حلقه های 
میانی گفــت: مدیران ما باید کمک کنند که این 
گفتمان جا بیافتد و حلقه های میانی شناخته شود.

عبودتیان افزود: الان یکسری از حلقه های میانی 
را در حوزه هــای فرهنگی و اجتماعی شناســایی 
کرده ایــم، در خیلی از حوزه هــا ما حلقه های 

میانی کم داریم.
وی ادامه داد: در بحث رشد تولید بررسی کرده 
ایم که چقدر نیازمند به حلقه های میانی هستیم 
کــه کار را به این حلقه ها واگذار کنیم تا مردم را 

وارد عرصه تولید کنند.
او گفت: امروز فقط سه درصد سهم اقتصاد ما در 
دست تعاونی ها است و بیش از ۶۰ درصد دولتی 
و بقیه بخشــی خصوصی ودر این در حالی است 

که این سه درصد حداقل باید 3۰ درصد باشد.
عبودتیان افزود: در حوزه نوشت افزار کاری را 
شروع کردیم و پس از بررسی مشخص شد که در 
این حــوزه بیش از 8۰ درصد محصولات وارداتی 
اســت و در حوزه شخصیت و کارکتر هم سهم ما 

صفر است.
او ادامــه داد: در حوزه نفــت 5۰۰ مهندس و 
دکترای نفت شناسایی کرده ایم که یک حلقه به 
نام حلقه شهید ســلیمانی تشکیل داده اند که با 
پول خودشان نشسته اند و سند نفت تراز انقلاب 
را استخراج کرده اند و 2۶۰ پروژه زودبازده تعریف 
کرده اند که دو ســه مورد آن در همین یک و نیم 
ســال اخیر اتفاق افتاده که میلیاردها دلار صرفه 
جویی ارزی در حوزه نفت و پتروشیمی کشور به 

دنبال داشته است.
وی، با اشــاره به الگوی مبنا مردم امام راحل 
بــرای حکمرانی گفت: امام)ره( با کســی تعارف 
نداشــت و جمع ســپاری را وظیفه حاکمیت در 
راستای رشد انســان به سمت تعالی می دانست 
و بــا همین نگاه ۹7 نهاد انقلابی به عنوان الگوی 

مردم مبنا تاسیس شد.
او اظهار داشت: اگرچه برخی از اینها در هدف 
دچار انحراف شــدند و آنچه که مدنظر امام )ره( 
بود را محقق نکردند اما الگوی بکارگیری مردم و 
جمع سپاری امور همواره مورد تاکید امام و رهبری 
بوده است. دستیار رئیس جمهور در امور مردمی 
ســازی دولت، بروکراســی اداری را قاتل مردمی 
سازی دانســت و افزود: با مردمی سازی امور می 

توان معادلات را تغییر داد.
عبودتیان، با اشــاره به حــوادث ماههای اخیر 
کشور در حوزه های فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی 
از جمله جنگ ارزی گفت: امروز کشور در معرض 
طراحی حملات اقتصادی دشــمنان قرار دارد لذا 
برای شــکل گیری یک مدل آرایش در مقابل این 
حملات باید در تمام استان ها اتاق جنگ به شکل 
جدی شــکل بگیرد.وی افزود: فتح خرمشهر یک 
نوستالژی تاریخی نیست و این الگو باید به خوبی 

تبیین شود تا باورها روز به روز تقویت شوند.
عبودتیــان اظهار داشــت: در اجرای برنامه ها 
مشــکل فقط نبود منابع نیست و حتی اگر فرض 
را بر این بگیریم که منابع لازم هم تامین باشــد 
اما این حجم از مســائل و مشــکلات باز هم قابل 

حل نخواهد بود.
وی افزود: مدیر صادق و عاقل می داند که صرفا 
بــا تزریق منابع مــادی و امکانات نمی توان همه 
مشکلات را حل کرد و باید بر اساس ایدئولوژی و 
فرهنگ حاکم بر کشــور به سمت استقرار الگوی 

مردمی سازی امور پیش برویم.
دســتیار رئیس جمهور در امور مردمی سازی 
دولت، با اشــاره به انجام یک نظرسنجی از سوی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: در این 
پیمایــش و نظرســنجی ۶۰ درصد مــردم اعلام 
کردند در حالی که حاضرند پنج ســاعت در روز 
کار داوطلبانه و عام المنفعه انجام دهند اما زمینه 

انجام این کار را بر خود فراهم نمی بینند.
عبودتیان افزود: نتایج این پیمایش نشــان می 
دهد که کارکرد مردمی وجود دارد اما بســتر آن 
فراهم نیســت و لذا امــروز باید الگوی بکارگیری 
مردم در امور خیر و جمع ســپاری در دستور کار 
قرار گیرد.او افزود: بــرای حضور مردم در عرصه 
های مختلف باید مســیر را باز کرد چرا که کلید 
اصلی حل مشــکلات جامعه، حضور و مشــارکت 
مردم است.وی، مشارکت مردم در تصمیم گیری، 
تصمیم ســازی، نظارت و اجرا را از ضرورت های 
مورد تاکید رهبر معظم انقلاب نســبت به دولت 
برشمرد و گفت: با نظرات نخبگانی مردم به دنبال 
الگو ســازی در این محورها هستیم و تاکنون در 

همین ارتباط 3۰۰ الگو احصا شده است.
دســتیار رئیس جمهور در امور مردمی سازی 
دولت گفت: مدیران و دســتگاه های اجرایی باید 
مردم را در تصمیم گیری، تصمیم ســازی، اجرا و 

نظارت وارد کنند.
وی، فهم حکمرانــان، قانون، ایجاد حلقه های 
میانــی و بروکراســی را چهار مانــع پیش روی 
الگوسازی مردمی دانست و افزود: فهم حکمرانان 
یعنی باید خودمان متوجه مســاله شــویم و الگو 
داشته باشیم. او اظهار داشت: باید الگوهای موفق 
را احصا کنیم که الگونمایی شود و سایر نقاط کشور 

هم استفاده کنند.

 این ساختار برای این 
توسط آیت الله رئیسی 
ایجاد شده که اول ما 
گفتمان سازی بین 
مسئولان را داشته 
باشیم. مردمی سازی 
یعنی ساده کردن 
کارها، نه اینکه کار را 
پیچیده و تخصصی 
کرده و از عموم 
بگیریم.

علیرضا حیدری    -   معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد چابهار گفت: مقدمات جذب ۸۰۸ میلیون دلار سرمایه برای فعالیت در 
عرصه صنایع سنگین و فولاد چابهار فراهم شده و بزودی این شهرستان قطب جدید صنعت فولاد کشور تبدیل خواهد شد.

مردمی سازی دولت یک امر تشریفاتی نیست

 انتشار دود سیاه از مشعل فاز ۲ پالایشگاه آبادان مقطعی است
 روابط عمومی پالایشگاه آبادان اعلام کرد: افزایش طول شعله و انتشار دود در هوا به علت راه اندازی یکی از واحدهای فاز2 

پالایشگاه بوده و مقطعی است.
به گزارش از روابط عمومی پالایشگاه آبادان، با همت و تلاش متخصصان و کارشناسان پالایشگاه یکی از واحدهای فاز2 در 
مرحله راه اندازی قرار گرفته و با توجه به ماهیت راه اندازی این فرآیند ممکن است بصورت مقطعی سبب افزایش طول مشعل 
و احتمال انتشار دود شود.براساس این گزارش، کارکنان و متخصصان شرکت پالایش نفت آبادان در واحدهای عملیاتی تمام 

تلاش خود را برای به حداقل رساندن این مهم به کار خواهند بست.

 تخلیه و بارگیری بیش از ۴۳ میلیون تن 
انواع کالا در بندر امام خمینی)ره(

 مدیرکل بنادر و دریانوردی استان خوزستان 
گفت: پارســال بیش از ۴3 میلیون تن انواع کالا 
در بندر امام خمینی)ره( تخلیه و بارگیری شــد 
که از این میزان، ۱7 میلیون تن کالای صادراتی 

پتروشیمی بود.
بهروز آقائی در نشست هم اندیشی با مدیران 
شرکت های پتروشــیمی بندر امام خمینی )ره( 
و اروند با بیان اینکه 7۰ درصد کالای اساســی 
وارداتی کشــور از طریــق بندرامام خمینی )ره( 
تامین می شود، افزود: زیرساخت های موجود در 
این منطقه در راستای توسعه اقتصاد دریا محور 
از فرآیندهای کاربردی برخوردار است که صنعت 
پتروشیمی کشور از این ظرفیت ها می تواند بیش 

از پیش بهره مند شود.
وی گفــت: منطقه ویژه اقتصــادی بندر امام 
خمینی )ره( ۱۱ هــزار هکتار اراضی دارد و این 
آمادگی وجود دارد که بخشــی از این اراضی به 
منظــور تکمیل زنجیره تولیــد و احداث صنایع 
پایین دستی پتروشیمی به سرمایه گذاران بخش 

خصوصی واگذار شود.
آقائــی ادامه داد: این منطقه به اندازه کافی از 
اراضی مسطح و دارای زیرساخت برای واگذاری 
به سرمایه گذاران صنایع پایین دست پتروشیمی 

برخوردار است.
وی با بیــان اینکه بخش قابل توجهی از این 
اراضی، مجوزهای زیست محیطی با کاربری مورد 
نیاز در این صنایع را داراست گفت: با هماهنگی  
صورت گرفته، فرآیند اخــذ مجوزها در منطقه 
ویژه اقتصادی بندر امام خمینی)ره( در کمترین 

محدوده زمانی ممکن انجام می شود.
آقائی با اشاره به اینکه پسکرانه های این منطقه 
در قالب قراردادهای مختلف به ســرمایه گذاران 
برای بهره برداری واگذار می شود، افزود: به منظور 
افزایــش تولید محصولات مختلف صنایع پایین 
دســت، فرآیندهای واگذاری اراضی در شرایطی 

پایدار و مطمئن انجام می شود.
مدیرکل بنادر و دریانوردی خوزستان، همجواری 
صنایع پتروشیمی با بندر امام خمینی)ره( را یک 
مزیت کاربــردی و رقابت پذیر بیان کرد و ادامه 
داد: در این راســتا از پارســال، برنامه ریزی  لازم 
برای فعالیت خطوط منظم کشتیرانی به منظور 
تسریع در حمل کالاهای صادراتی پتروشیمی ها 

پیش بینی شده است.
وی افزود: هم اکنــون، ماندگاری محصولات 
تولیدی صنایع پتروشیمی در بندر امام خمینی)ره( 
نسبت به دیگر بنادر کشور از مدت زمان کمتری 
برخوردار است اما برابر با نظام بهره وری، مدت زمان 
این ماندگاری با ایجاد خطوط منظم کشتیرانی، 

بازهم کاهش می یابد.
آقائی یکی از مزیت های برجسته منطقه ویژه 
اقتصادی بندر امام خمینی)ره( را برخورداری از 
مخــازن نگهداری فرآورده های نفتی بیان کرد و 
اضافه کرد: ظرفیت اسمی این مخازن 35۰ هزار 
مترمکعب بوده که پیشرفته ترین تجهیزات تخلیه 
و بارگیری فرآورده های نفتی در آنها به کار گرفته 

شده است.
مدیرکل بنادر و دریانوردی خوزســتان افزود: 
به منظور ایجــاد ارزش افزوده در عملکرد تولید 
محصولات پتروشیمی، امکان نگهداری مواد اولیه 
مورد نیاز مجتمع های پتروشیمی در برخی از این 

مخازن فراهم است.



دوشنبه | 1 خرداد  1402| شماره 43
2023 may 22 |Monday

7 جهان

پروژه های بزرگ نفتی بین ایران و روسیه تعریف شد
 معاون امور بین الملل و بازرگانی وزارت نفت گفت: همکاری های ایران با روسیه در بخش نفت و گاز وارد موقعیت حساسی 

شده است و پروژه های بزرگی بین شرکت های دولتی ایران و روسیه تعریف کردیم.
 احمد اسدزاده امروز در نخستین نشست شرکت های ایرانی و روسی در بخش نفت و گاز که در محل پژوهشگاه صنعت نفت 
برگزار شد، با اشاره به اینکه همکاری های ایران با روسیه در بخش نفت و گاز وارد موقعیت حساسی شده است، افزود: پروژه های 

بزرگی بین شرکت های دولتی ایران و روسیه تعریف شده است.
وی ادامه داد: کارهای بزرگ ظرافت های خاص خود را دارد و در کوتاه مدت نتیجه نمی دهد.

 ۱۵ هزار نفر در خراسان شــمالی از 
آموزش های سرمایه گذاری بهره مند شدند 
 رییــس اتاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشــاورزی خراسان شمالی گفت: پارسال ۱5 
هزار نفر از تجار، بازرگانان و دانشجویان استان 
از آموزش های برخط و حضوری مبانی سرمایه 

گذاری اتاق بازرگانی بهره مند شدند.
ســعید پورآبادی اظهار کرد: در این مدت 
7۰ دوره آموزشــی چهار ساعته در حوزه های 
بازرگانی، بازاریابی، صادرات، واردات و گمرک 
در استان برگزار شد و مورد استقبال علاقمندان 

به سرمایه گذاری قرار گرفت.
وی تصریح کرد: واحد آموزش اتاق بازرگانی 
بجنورد در برگزاری سمینارهای آموزشی رتبه 
یک را در بین اتاق های بازرگانی سراسر کشور 
در ســال ۱۴۰۱ کسب کرد و مورد تقدیر قرار 

گرفت.
رییس اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشاورزی خراسان شمالی گفت: برگزاری 22 
جلسه اعضای هیات رئیسه، برگزاری ۱۴ جلسه 
اعضای هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، برگزاری 
بیش از ۹۶ جلسه شورای گفت و گوی دولت 
و بخش خصوصی و بیش از 25 جلسه کمیته 
ذیل شورای گفت و گو از دیگر عملکرد این نهاد 

خصوصی در استان است.
وی تصریح کرد: دیدار اعضای هیات رئیسه 
اتاق بازرگانــی و نمایندگان بخش خصوصی 
خراسان شمالی با ســفیر بنگلادش در ایران 
به منظور تبادل تجاری طرفین، بازدید سفیر 
بنگلادش در ایران از واحدهای صنعتی خراسان 
شمالی و نشست با فعالان اقتصادی، بازدید از 
نمایشگاه اکسپوی دبی، نشست ویدئو کنفرانس 
با سرکنسول ایران در میلان ایتالیا، اعزام هیات 
تجاری اتاق به کشور روسیه از جمله اقدامات 

اتاق در سال گذشته بود.
وی گفت: همچنین در این مدت نشســت 
با ســفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه به 
منظور اختصاص زمین برای ایجاد نمایشگاه کالا 
و محصولات خراسان شمالی در مسکو، اعزام 
هیات تجاری و اقتصادی به ترکمنستان، دیدار 
با سفیر جمهوری اسلامی ایران در ترکمنستان، 
دیدار فاتح توپچو« سرکنسول ترکیه در مشهد 

از دیگر اقدامات اتاق است.
وی به تفاهم نامه هایی در سفر قبلی هیات 
تجاری استان به ترکمنستان اشاره کرد و گفت: 
در این راستا تاکنون تفاهم نامه و قراردادهایی 
از سوی دانشگاه بجنورد، دانشگاه علوم پزشکی 
خراسان شمالی، سازمان جهاد کشاورزی، اداره 
کل صنعت، معدن و تجارت و اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان انجام شده است که در این 

سفر پیگیری می شود.
رییس اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشــاورزی خراسان شمالی اضافه کرد: گرچه 
مرز مشترک بین این اســتان و ترکمنستان 
سال هاســت به  عنوان فرصتی برای توســعه 
اقتصادی مطرح است اما در حال حاضر تجار این 
خطه با داشتن 28۱ کیلومتر مرز با این کشور 
و مشترکات فرهنگی بهره چندانی از ظرفیت 

بازار همسایه ندارند.
وی ایجاد گذرگاه مرزی را مهمترین خواسته 
این هیات تجاری دانست و بیان کرد: باید توجیه 
اقتصادی گذرگاه پرسه سو در مرز 2 کشور به 

خوبی تشریح شود.

 هوای بجنورد در روزهای پایان هفته گذشته به علت 
وزش توفان و باد شدید، عرصه جولان ریزگردها شد شاخص 
کیفیت هوا برای ساعاتی به 5۰۰ و وضعیت خطرناک رسید، 
این در حالی است که خراسان شمالی نام نگین سرسبز را 
به یدک می کشد و وجود گردوغبار در آن جای تامل است.

هر چند بارش باران مرهم درد ریزگردها شد و کیفیت 
هوا به وضعیت قابل قبول بازگشــت اما این مشکل برای 
شهر کاسه ای و خفته در میان کوه ها همچنان باقی است.

شرایط توپوگرافی شهر کاسه ای بجنورد به گونه ای است 
که اگر آسمان دچار آلودگی و افزایش غلظت ریزگردها شود، 
حل مشکل ساده نخواهد بود، زیرا ماندگاری این آلاینده 
ها به علت کاســه ای بودن شــهر زیاد است، کارشناسان 
مــی گویند که حتی وزش بادها نمــی تواند هوای آلوده 

را خارج کند.
انگشت شــماتت آلودگی هوای این روزهای خراسان 
شمالی بیشتر به سمت ریزگردها قرار دارد و ریزگردها نیز 
توسط پدیده خشکسالی نمایان شده اند و کانون این مهمان 
های ناخوانده از بیابان های داخل استان و یا کشور همسایه 

ترکمنستان معرفی می شود.
منشــا آلودگی های این روزهای خراســان شمالی در 
گفت و گو با کارشناســان و مسوولان ذیربط در ذیل بیان 

شده است.

 غبار صحرای قره قوم ترکمنستان
بیابان قره قوم ترکمنستان که از آن به عنوان بزرگترین 
کویر شــنی جهان نام برده می شود، حکایت های خوش 
و ناخوش برای این کشــور و استان های خراسان شمالی 

و رضوی دارد.
بیابان قره قوم که از واژه ترکی- ترکمنی به معنای شن 
سیاه گرفته شده افزون بر 7۰ درصد از خاک ترکمنستان 

همسایه شمالی کشورمان را در بر گرفته است.
رییس اداره پیش بینی هواشناسی خراسان شمالی هم 
در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: موقعیت جغرافیایی شهر 
بجنورد و وجود کوه در اطراف شهر، همچنین پایین بودن 
ارتفاع محل قرارگیری شــهر نسبت به مناطق اطرافش، 
شرایطی را فراهم کرده است که باعث ماندگاری بیشتر هوا 

در سطح شهر می شود.
مهری هاشــمی دوین اظهار کــرد: کاهش بارندگی و 
خشکسالی ســال های اخیر، باعث تغییر در بافت خاک و 

کاهش پوشــش گیاهی شده است که با وزش باد، پدیده 
گــرد و غبار به وجود می آید. همچنین در قســمت های 
بیابانی جنوب استان شاهد برخاستن گرد و غبار هستیم 
اما بیشترین سهم در به وجود آمدن این پدیده، دشت قره 

قوم در کشور همسایه ترکمنستان است.
وی افزود: بعضا منشا ریزگردها در استان، مناطق غرب 
کشور است که این امر به ندرت در استان اتفاق افتاده است.

 فعالیت سنگ شکن ها
شــهردار بجنورد هم با بیان اینکه آلودگی هوا، یکی از 
دغدغه ها و چالش ها در زندگی شهری و اجتماعی است، 
در باره تاثیر فعالیت صنایع در آلودگی هوا در مرکز استان 
گفت: با توجه به اینکه وزش بادهای غالب شــهر بجنورد 
از جنوب شــرق به شمال غرب است، وجود پتروشیمی یا 
کارخانه سیمان نمی تواند سبب آلایندگی در آسمان شهر 
شود ولی در زمینه جانمایی شهرک های صنعتی به دلیل 
اینکه در باد پناه شهر واقع شده است، می تواند در آلودگی 
هوا سهم داشته باشد.جواد حمیدی راوری اظهار کرد: وجود 
سنگ شکن ها و کارخانه آسفالت می تواند بیشترین تاثیر را 
در آلودگی هوای بجنورد داشته اشد، در این باره برای کاهش 
آلایندگی سنگ شکن ها شهرداری تجهیزات حذف آلودگی 
را در کارخانه آسفالت بکار گرفته شده و میزان آلایندگی 

آن را به حداقل رسیده است.
وی ادامــه داد: همچنین نوع فعالیت ســنگ شــکن 
شهرداری نیز به دلیل محدودیت در فعالیت، نقش زیادی 

در آلودگی محیطی ندارد.

 ناوگان حمل و نقل عمومی
شــهردار بجنورد در ادامه گفت: آلایندگی گازی ناشی 
از استفاده از خودروها و تردد ماشین آلات یکی از عوامل 
موثر در ایجاد آلودگی هوا است، استاندارد سازی خودروها از 
جمله گازسوزکردن، استفاده از تکنولوژی های به کار گرفته 
شده توسط کشور های پیشرو در زمینه کاهش آلایندگی 
خودروها می تواند به نحو موثری آلودگی هوا را کاهش دهد.

وی در خصوص اقدامات شهرداری در زمینه شبکه حمل 
و نقل عمومی ادامه داد: شهرداری به تبع وظیفه ای که دارد، 
تقویت شــبکه حمل ونقل عمومی را با خرید 2۶ دستگاه 
اتوبوس خط واحد و نظارت بر تعویض خودروهای فرسوده 

فعال در شبکه خودروهای عمومی به انجام رسانده است.

 ساخت و سازهای شهری
حمیدی راوری با اشــاره به تاثیر گذاری معابر خاکی، 
ساخت و سازها و تخریب های سطح شهر در ایجاد گرد و 
غبار بیان کرد: توسعه شهرها تابع ساخت و سازها است و از 
این امر گریزی نیست. اما شهرداری با الزام تسریع در اتمام 
ساختمان ها، اجرای کارگاه های ایمنی، نظارت بر نخاله ها 
و تخلیه آن در معدن همچنین توسعه خدمات عمرانی در 
بهسازی معابر خاکی و آسفالت معابر اقداماتی را دست اجرا 
دارد تا بدین طریق منجر به کاهش گرد و غبار ایجاد شده در 
سطح شهر شود.وی با اشاره به استفاده کشور های پیشرفته 
از فناوری های روز برای کاهش میزان آلودگی افزود: امروزه 
در جوامع پیشرفته فناوری های جدیدی در حوزه حفاظت 
از محیط زیســت و هوای پاک درحال بهره برداری است. 
بکارگیری ســازه هایی که معادل ۱5۰ اصله درخت را در 

خود جای می دهد توانایی تصفیه هوا را دارد.
شهردار بجنورد درباره توسعه فضای سبز شهر که نقش 
بی بدیلی در کاهش آلودگی ها، تولید اکســیژن، تلطیف 
هوا و زیبایی بصری شــهر دارد گفت: شهرداری به منظور 
کاهش آلودگی هوا، توسعه کمربند سبز را در دستور کار 
دارد و بطور متوسط سالانه ۱۰ هکتار و امسال به مساحت 
5۰ هکتار معادل پنج برابر سال های گذشته فضای سبز 

ایجاد کرده است.

 ریزگردها عامل اصلی آلودگی
عوامل متعددی در آلودگی هوای این روزهای خراسان 
شمالی دخیل هستند ولی ریزگردها عامل اصلی را تشکیل 
می دهند.معاون نظارت و پایش اداره کل حفاظت محیط 
زیست خراسان شمالی در مورد عوامل آلودگی هوا گفت: 
علــت کاهش کیفیت هوا و آلودگی هوای بجنورد ریزگرد 
ها و گرد و غبار در آسمان است، در این شهر منابع گازی 

سهم بسیار کمتری در آلایندگی هوا دارد.
حســین هراتی با بیان اینکه مشــکل آلودگی هوا در 
اســتان، افزایش ریزگردها در آســمان است که علت آن 
وجود کانون های گرد و غبار در داخل و کشــور همسایه 
اســت تصریح کرد: زمین های کشــاورزی رها شــده در 
 جنوب اســتان و دشــت قره میدان در مانه و سملقان از 
منابع تولید گرد و غبار در اســتان است همچنین دشت 
قره قوم در کشور همسایه ترکمنستان از دیگر کانون های 

ریزگردها است.

وجود سنگ شکن 
ها و کارخانه 
آسفالت می تواند 
بیشترین تاثیر را 
در آلودگی هوای 
بجنورد داشته اشد، 
در این باره برای 
کاهش آلایندگی 
سنگ شکن ها 
شهرداری تجهیزات 
حذف آلودگی را در 
کارخانه آسفالت بکار 
گرفته شده و میزان 
آلایندگی آن را به 
حداقل رسیده است.

اکبر محمدی    - افزایش غلظت آلاینده ها و ریزگردها هر از چند مدت آسمان بجنورد و سایر مناطق خراسان شمالی را غبارآلود و ناسالم می کند در این 
میان انگشت شماتت بر روی ریزگردهای ناشی از خشکسالی است.

عامل اصلی آلودگی هوای این روزهای 
خراسان شمالی چیست؟
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یکی از مراحلی که سازمان در فرآیند مدیریت 
اســتراتژیک باید طی نماید؛ بررســی یا کنکاش 
محیطی به منظور اکتشاف فرصت ها و تهدیدها در 

محیط بیرونی است.
 بررسی محیطی عبارتست از نظارت، ارزیابی و 
نشــر اطلاعات به دست آمده مربوط به محیط های 
داخلی و خارجی ســازمان میان افــراد کلیدی و 
موثر آن ســازمان )هانگر و ویلن، ۱3۹3(. بررسی 
محیطی هم چنین روشــی است که شرکت از آن 
برای جلوگیری از شوک های استراتژیک و تضمین 
سلامتی بلندمدت آن، بهره می برد. تحقیقات نشان 
داده است که بین بررسی محیطی و سود شرکت، 
رابطه مستقیمی وجود دارد. دیوید )۱382( معتقد 
است که می توان نیروهای خارجی را به پنج گروه 
طبقه بنــدی کرد که نیروهای فن آوری یکی از این 
نیروهاست و از آن جایی که بررسی عوامل خارجی 
با این هدف انجام نمی شــود که فهرست کاملی از 
هر عاملی که می تواند بر ســازمان اثر بگذارد، تهیه 
شود؛ بلکه هدف شناسایی متغیرهای اصلی است 
که شرکت باید در برابر آن ها واکنش نشان دهد، در 
نوشتار حاضر به ظهور و تاثیر فن آوری های نوین در 

صنعت پتروشیمی پرداخته می شود.
کلمات کلیــدی: کنکاش)بررســی( محیطی، 

استراتژی، فن آوری)تکنولوژی(، پتروشیمی
۱.  مقدمــه؛ فن آوری های نوین در صنعت 

پتروشیمی
جهان با ســرعتی عجیب در حــال حرکت به 
ســمت روش ها و فن آوری های پیشرفته ای است 
که قادر به ارتقای بهــره وری و کارآیی در تولید و 
کاهش هزینه هاست. در صنایع مختلف پیشرفت های 
فن آورانه و نوآوری هــای علمی نقش بزرگی را در 
ســال های پیش رو بازی خواهند کــرد و در این 
میــان حوزه مواد شــیمیایی به طور عام و صنعت 
پتروشــیمی به طور خاص نیز مستثنی نیست. به 
 عنوان مثال آمریکا قادر است با کمک گرفتن از این 
فن آوری های نوین تا حدود 3/۴ درصد تولید مواد 
شیمیایی را در سال 2۰۱8 ارتقا ببخشد و این رقم 
در ســال بعد به 3/۶ درصد در سال خواهد رسید؛ 
این در حالی اســت که انتظار می رود در این مدت 
در بخش های مختلفی از جمله کودهای شیمیایی، 
انواع پوشش ها و محصولات مصرفی پتروشیمی این 
میزان رشد بالاتر باشد )بهادیوند چگینی، ۱3۹7، به 

نقل از انجمن شیمی آمریکا(.
صنعت پتروشیمی نیز شاهد رشد و توسعه سریع 

۴ فن آوری جدید]۱[ در آمریکا و چین است؛ یکی 
از این فن آوری ها به گاز شِیل]2[ در آمریکا مرتبط 
است و دیگر موارد در تبدیل زغال سنگ به خوراک 
پتروشــیمی بــه کار می آید  )آپینونواتتاناکول]3[، 
2۰۱7(. این نوآوری هــا ضمن کاهش هزینه های 
تولیــد؛ می توانــد در آینده نزدیــک، کل صنعت 
پتروشــیمی را تحت تأثیر قرار دهــد و رقابت در 
بازارهــای جهانی را بــه مراتب دشــوارتر نماید. 
کارشناسان حوزه پتروشیمی در این رابطه می گویند 
اســتفاده از برخی روش های تولید یا تغییر مسیر 
مواد اولیه تولید در صنایع پتروشــیمی)از خوراک 
مایع به سمت گاز و بعد از آن استفاده از گاز و نفت 
شیل توسط آمریکا( همگی نشان می دهد که تولید 
محصولات پلیمری و شیمیایی در جهان سمت و 
سوی جدیدی یافته است )بهادیوند چگینی، ۱3۹7(. 
بررسی ها نشان می دهد اســتفاده از فن آوری های 
جدیــد تولید محصــولات پتروشــیمی می تواند 
مزیت های رقابتی جدیدی را برای کشورهای صاحب 
فن آوری به همراه داشته باشد که آمریکا تقریبا در 
رأس این گروه قرار می گیرد؛ چرا که با اســتفاده از 
فن آوری نفت و گاز شیل توانسته جایگاه خوبی برای 
خود دســت  و  پا کند تا جایی که شرکت های نفت 
و گاز آمریکا به دنبال ســرمایه گذاری های جدید با 
اســتفاده از منابع شیل هستند. چین نیز به دلیل 
اقتصادی نبــودن فن آوری های فعلی تولید خوراک 
از زغال ســنگ، به دنبال روش هــای جدید برای 
تولید خوراک پتروشیمی های خود است که در این 
خصوص باید گفت این روش در آینده جای خود را 
به استفاده از سوخت های پاک خواهد داد چرا که 
زغال ســنگ به  عنوان یکی از منابع آلوده کننده در 

جهان به تدریج از دور خارج خواهد شد.
۲.تغییر بازار پتروشیمی

دست یابی به فن آوری های نوین، تغییرات بزرگی را 
در بازار پتروشیمی موجب شده که نتیجه آن »ظهور 
رقبای جدید« و »افزایش ســرمایه گذاری رقبای 
قدیمی« می باشد. هم بازیگران جدیدی وارد عرصه 
شده اند که پیش از این در بازار نبوده اند و هم رقبای 
قدیمی بر سرعت توسعه خود افزوده اند. بزرگ ترین 
بازیگر نوظهور بازار پتروشــیمی دنیا، مجتمع های 
عظیم پتروشیمی ای هستند که در نتیجه »انقلاب 
 گاز شیل]۴[« در آمریکا شکل گرفته اند. گاز و نفت 
شیل، آمریکا را به یک بازیگر بزرگ در این دو بازار 

تبدیل کرده است.
 تولید نفت خام آمریکا، به واسطه افزایش تولید 

تاثیر فن آوری های نوین بر صنعت پتروشیمی
نفت شــیل، از عربستان هم پیشی گرفته است. آمریکا که در سال 2۰۱۱، 7/5 
میلیون بشکه در روز نفت خام تولید می کرد؛ حالا تولید میزان نفت خام اش بیش 
از ۱۰ میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه در روز است و تا انتهای سال 2۰۱8 با پشت سر 
گذاشتن روسیه، به بزرگ ترین تولیدکننده نفت خام تبدیل خواهد شد. صادرات 
نفت خام آمریکا نیز که تا چند ســال پیش ممنوع بود، حالا افزایش یافته و به 
حدود 2.5  میلیون بشکه در روز در ماه مه 2۰۱8 رسیده است )پایگاه اطلاع رسانی 
همکو، ۱3۹7(. در واقع، صنعت شیل آمریکا چهره بازار نفت را تغییر داده است.

در بازار گاز نیز این بازیگر نوظهور تغییرات اساسی ایجاد کرده است. آمریکا 
ســرمایه گذاری بسیار بزرگی در تولید ال ان جی انجام داده است و ال ان جی 
این کشور حتی به کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس نظیر کویت و امارات 
متحده عربی صادر شده بود. صنعت گاز ایران که زمانی روی این بازارها به عنوان 
حیات خلوت خود حســاب باز می کرد، تاکنون موفق نشده یک مترمکعب نیز 
گاز به کشورهای عربی حاشیه جنوبی خلیج فارس صادر کند و در عوض ال ان 
جی آمریکا راهی این بازارها شده است. تا چند سال آینده، آمریکا در کنار قطر 

و استرالیا، سه بازیگر بزرگ بازار ال ان جی خواهند بود.
گاز شیل صحنه بازار پتروشیمی را نیز تغییر داده و این تغییرات ظرف چند 
ســال آینده پررنگ تر نیز خواهد شد. گزارش انجمن شیمی آمریکا با اشاره به 
اینکه در بلندمدت رشد بخش صنعت پتروشیمی از ابعاد مختلف صعودی پیش 
بینی می شــود معتقد است انقلاب شیل این مســیر را ظرف ۱۰ سال آینده با 
دگرگونی بسیار زیادی روبه رو  خواهد کرد تا جایی که پیش بینی می شود درآمد 
آمریکا از تولیدات حوزه پتروشیمی تا سال 2۰23 به 7۰۰ میلیارد دلار خواهد 
رسید که رقم بسیار قابل توجهی است. بر همین اساس، انتظار می رود در سال 
جاری میزان تجارت محصولات پتروشــیمی به 2۴۱ میلیارد دلار برسد که در 
این صورت 2/ ۶ درصد رشد را در قیاس با سال 2۰۱7 نشان می دهد )بهادیوند 
چگینی، ۱3۹7(. شــاید بتوان ریشه این ســودآوری را در بهره مندی آمریکا از 
فن آوری های نوین نظیر فراکینگ]5[ دانســت. فن آوری فراکینگ هزینه تولید 
گاز شــیل را در بین تولیدکنندگان اتیلن کاهش داده اســت. این اتفاق به این 
دلیل روی داده اســت که گاز شیل استخراج شــده با استفاده از این روش در 
حجم بالا و هزینه کمتر اســتخراج شده است؛ در نتیجه تولید کراکر]۶[ گاز و 
اتیلــن افزایش می یابد. اداره اطلاعات انرژی]7[ تخمین می زند که تولید کراکر 
اتان در آمریکا بین سال های 2۰۱۶ تا 2۰۱8 هر سال ۱۶.3 درصد رشد داشته 
اســت.  )آپینونواتتاناکول، 2۰۱7( روش کراکر گاز می تواند نسبت 82 درصدی از 
 اتیلن را تولید کند، در حالی که این نسبت برای روش کراکر نفتا تنها می تواند 3۰ 

درصد باشد )بهادیوند چگینی، ۱3۹7(.
 ۲.۱. ظهور رقبای جدید

بنا به اطلاعات منتشر شده توسط »انجمن شیمی آمریکا«؛ از سال 2۰۱۰ تا 
2۰۱7، 3۰۱ پروژه پتروشــیمی در آمریکا با ارزش سرمایه گذاری ۱8۱ میلیارد 
دلاری تصویب شــده اســت. افزایش تولید نفت و گاز شیل باعث شد تا قیمت 
گاز در آمریکا پایین بیاید و این امر مزیت بسیار بزرگی را به صنعت پتروشیمی 
آمریکا اعطاء کرد. در واقع صنعت پتروشیمی آمریکا که از مزیت فن آوری پیشرفته 
برخوردار بود، به مزیت خوراک ارزان گازی نیز دست یافت. گاز شیل باعث تولید 
گاز ارزان قیمت در آمریکا شده و در کنار آن، بهبود فن آوری در صنایع پایین دست 
در این کشور باعث شده تا صنعت پتروشیمی آمریکا با سرعت زیاد پیشرفت کند. 
موج اول توسعه صنعت پتروشیمی در آمریکا بر مبنای گاز شیل از حدود سال 
2۰۱۱ آغاز شد و زمانی که در اواسط سال 2۰۱۴ قیمت نفت کاهش یافت، این 
موج اندکی فروکش کرد. اما مجدداً با افزایش قیمت نفت، موج دوم توسعه صنعت 
پتروشــیمی در آمریکا از سرگرفته شده است. انجمن شیمی آمریکا پیش بینی 
کرده که تا سال 2۰25، صنعت پتروشیمی ایالات متحده، 2۹۴ میلیارد دلار به 
تولید ناخالص داخلی این کشور اضافه و ۴۶2 هزار شغل مستقیم یا غیرمستقیم 
ایجاد کند. تا سال 2۰2۰ آمریکا با سرمایه گذاری های انجام شده ظرفیت تولید 

اتیلن خود را 5۰ درصد افزایش می دهد.
صنعت پتروشیمی آمریکا با توسعه شتابان، استراتژی افزایش صادرات را در 
دستور کار قرار داده و به طور مشخص، بازارهای آسیا در چین و هند و ... را نشانه 
گرفته  است. نفوذ پتروشیمی آمریکا به این بازارها می تواند تهدیدی جدی برای 

صنعت پتروشیمی ایران باشد )پایگاه اطلاع رسانی همکو، ۱3۹7(.
۲.۲. افزایش سرمایه گذاری رقبای موجود

شــرکت های بزرگ نفتی نیز که دهه ها به عنوان غول های تولید نفت و گاز 
شناخته می شدند، سرمایه گذاری خود در صنعت پتروشیمی را افزایش داده اند. 
کاهش قیمت نفت بعد از نیمه سال 2۰۱۴، این شرکت ها را مجبور ساخت تا با 
ورود به سرمایه گذاری در صنعت پتروشیمی، سودهای بالاتری را در این حوزه 
دنبال کنند. به عنوان مثال، اکســون موبیل آمریکا قصد دارد 2۰ میلیارد دلار 
در ۱۱ پروژه پالایشــی و پتروشیمی در سواحل خلیج مکزیک سرمایه گذاری 
کند. این ســرمایه گذاری ها از ســال 2۰۱3 شروع شده و حداقل تا سال 2۰22 
 ادامه خواهد داشــت. در ســال 2۰۱۶، که قیمت نفت پاییــن بود، ۶۰ درصد 
کل ســود شرکت اکســون موبیل از محل فعالیت های این شرکت در صنعت 

پتروشیمی تأمین شد .

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : دکتر مریم رباط 

قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 
زیر نظر شورای سیاست گذاری 

سردبیر : رضا مظفری  
صفحه آرا : محمود بابایی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰5۱۱۱-۰2۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱

دست یابی به 
فن آوری های 
نوین، تغییرات 
بزرگی را در بازار 
پتروشیمی موجب 
شده که نتیجه 
آن »ظهور رقبای 
جدید« و »افزایش 
سرمایه گذاری رقبای 
قدیمی« می باشد. 
هم بازیگران جدیدی 
وارد عرصه شده اند 
که پیش از این در 
بازار نبوده اند و هم 
رقبای قدیمی بر 
سرعت توسعه خود 
افزوده اند.


